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Van zeer vele zijden zijn in het voorlopig verslag waarderende en instem-
mende opmerkingen met betrekking tot dit wetsontwerp gemaakt. In het na-
volgende wordt ingegaan op de vragen en opmerkingen uit het voorlopig 
verslag, waarbij zo veel mogelijk de volgorde van vragen en opmerkingen is 
aangehouden. 

Algemeen 

De leden van de C.D.A.-fractie vernamen graag hoe de bewindsman aan-
kijkt tegen verplichting van het vak Fries in het buitengewoon onderwijs. 

De tweede ondergetekende meent, dat het Fries in het buitengewoon on-
derwijs om de navolgende redenen als leervak facultatief moet blijven. In de 
eerste plaats maakt de diversiteit van het buitengewoon onderwijs het niet 
wenselijk de lijn van het gewoon lager onderwijs zonder meer door te trek-
ken. Bovendien vertonen leerlingen in het buitengewoon onderwijs op het 
terrein van de taalverwerving en de taalvaardigheid vaak ernstige en ge-
compliceerde stoornissen. 

Het is zelfs mogelijk dat een verplichting averechts dan wel storend zou 
werken op de ontwikkeling van de leerlingen. Op grond van deze overwegin-
gen is het niet verantwoord te achten het Fries als verplicht vak in te voeren 
in het buitengewoon lager onderwijs, maar verdient facultatieve opneming 
in het leerplan, waarin het Besluit buitengewoon onderwijs 1967 voorziet, de 
voorkeur. 

De G.P.V.-fractie vroeg wanneer het Koninklijk besluit tot inwerkintreding 
van artikel 3, tweede lid, van de Lager-onderwijswet 1920 tegemoet kan wor-
den gezien. De «Projectgroep invoering Fries als verplicht vak op de scholen 
voor gewoon lager lager onderwijs in Friesland» komt in haar rapport tot de 
conclusie dat, indien tijdig de noodzakelijke voorbereidende maatregelen 
worden getroffen, invoering van het Fries als verplicht vak op de lagere 
scholen in Friesland in 1980 kan plaatsvinden. 

Op grond van de reeds gemaakte vorderingen o.m. op het terrein van de 
applicatie en het ontwikkelen van aangepaste leermiddelen, moet het moge-
lijk worden geacht deze verplichting in 1980 te doen ingaan. Zodra vaststaat 
dat deze streefdatum inderdaad haalbaar is zal het desbetreffende Koninklijk 
besluit worden voorbereid. 
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De leden van de DS'70-fractie stelden de vraag of de positie van het Fries 
niet zodanig dient te zijn dat dit vak, wat het aantal lesuren betreft, reële ont-
wikkelingskansen heeft. Het stelsel van de Lager-onderwijswet 1920 biedt 
deze kansen reeds. Wat het aantal lesuren betreft wordt daarin slechts een 
minimum van het totaalaantal voorgeschreven. Het bevoegd gezag heeft 
dus de vrijheid een hoger aantal lessen te doen geven. Het bepaalt ook zelf 
hoeveel uren aan de afzonderlijke vakken zal worden besteed. 

Het Fries als niet-verplicht leervak aan de opleidingsscholen voor 
onderwijzers in de provincie Friesland 

Het onderdeel van het wetsontwerp betrekking hebbend op het Fries aan 
de opleidingsscholen voor onderwijzers in de provincie Friesland, had bij de 
leden van de P.v.d.A.-fractie de vraag doen rijzen naar de rechtspositie van 
de niet-Fries sprekende onderwijzer, die aan een school in Friesland is be-
noemd. Het antwoord op deze vraag is dat de rechtspositie van de niet-Fries 
sprekende onderwijzer gelijk is aan die van zijn wei-Fries sprekende collega. 
Ook thans is dit het geval aan scholen waar het vak Fries aan het leerplan is 
toegevoegd. Na invoering van het Fries als verplicht vak, zal hierin geen wij-
ziging optreden. 

Door de leden van de C.D.A.-f ractie wordt gevraagd naar de opvatting van 
de bewindsman ten aanzien van het feit, dat als het wetsontwerp zoals het 
nu luidt zou worden aanvaard, de situatie zou ontstaan, dat niet alle vakken 
die in het lager onderwijs in Friesland verplicht worden gegeven, ook als 
voor de studenten verplichte vakken worden aangeboden op de opleidings-
scholen voor onderwijzers in die provincie. De opleidingsscholen voor on-
derwijzers leiden op voor de akte van vakbekwaamheid als volledig bevoegd 
onderwijzer die in het hele land geldig is. Ook de opleidingsscholen in de 
provincie Friesland. Het zou onjuist zijn van de veronderstelling uit te gaan, 
dat deze opleidingsscholen specifiek opleiden voor het lager onderwijs in 
Friesland. Hierbij moet dan ook de concrete situatie niet uit het oog worden 
verloren, dat het grootste deel van in de provincie Friesland opgeleide on-
derwijzers nooit een functie zal verwerven bij het lager onderwijs in die pro-
vincie. Of slechts een beperkt aantal dit van tevoren zal weten of willen, valt 
niet met zekerheid te zeggen. 

Daarom juist acht de eerste ondergetekende het de meest passende op-
lossing, dat de student van een opleiding die toch kan worden aangemerkt 
als een vorm van hoger beroepsonderwijs, zelf in dit opzicht zijn koers be-
paalt. 

De fractie van DS'70 heeft zich in kritische zin uitgelaten over het voorne-
men om het aanbod van het Fries in het leerplan van de opleidingsscholen 
voor onderwijzers verplicht te doen zijn en het volgen van onderwijs in het 
Fries daarentegen niet verplicht te stellen. Deze fractie acht het gevaar niet 
denkbeeldig dat een aantal studenten, wanneer ze in het wel of niet volgen 
van het Fries worden vrijgelaten, zich aan het volgen van het Fries onttrek-
ken. Het gevaar dat teveel studenten zich aan het volgen van het Fries zullen 
onttrekken lijkt niet aanwezig, omdat degenen die hopen op een onderwij-
zersbaan in Friesland, zich er terdege van bewust zullen zijn, dat hun kansen 
groter zullen zijn als zij een bevoegdheid voor Fries bezitten. De huidige situ-
atie wijst trouwens al duidelijk in die richting. Zes van de zeven opleidings-
scholen voor onderwijzers in Friesland zijn reeds begonnen het onderwijs in 
het vak Fries af te stemmen op het ontwerp van een leerstofomschrijving, 
die t.z.t. zal worden opgenomen in het Besluit opleiding onderwijzers. On-
danks het feit dat dit een verzwaring van het programma betekent vergele-
ken met de situatie daarvoor, bestaat hiervoor een zeer grote belangstelling 
bij de studenten. De vrees dat in de gebleken behoefte niet zal kunnen wor-
den voorzien, behoeft dan ook niet te bestaan. 
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Het verwerven van de onderwijsbevoegdheid van het Fries 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen in verband met het feit dat voor 
de applicatiecursussen lange wacht l i jsten bestaan, of het mogel i jk is de ca-
paci te i tvan deze cursussen u i t t e breiden. Naar aanleiding van deze vraag 
kan worden opgemerkt dat voor de applicatiecursussen Fries geen wachtl i js-
ten bestaan, leder die zich aanmeldt en voldoet aan de toelat ingsvoorwaar-
den, word t toegelaten. Aan ui tbreid ing van de capaciteit bestaat dan ook 
voor lop ig geen behoefte. 

Voor wat de beantwoord ing betreft van de vraag van de leden van de 
V.V.D.-fractie naar de belangstel l ing voor de ople id ing voor een onderwi js-
bevoegdheid in het vak Fries, moge verwezen worden naar het slot van de 
vor ige paragraaf van deze memor ie . 

De opleidingscapacitei t is aan de pedagogische academies wel voldoende 
al is deze niet op het vereiste bevoegdheidsniveau, zoals uit het volgende 
blijkt. 

De leden van de V.V.D.-fractie stelden voor ts de vragen wie het vak Friese 
taal op de pedagogische academies gaan onderwi jzen en welke eisen aan 
hen worden gesteld. De vereiste akte om dit onderwi js te kunnen geven aan 
een opleid ingsschool voor onderwi jzers is een eerste graads bevoegdheid. 
Het Fries word t thans aan 5 opleidingsscholen voor onderwijzers in Fries-
land gegeven door leraren in het bezit van de akte Fries M.O.-A., terwi j l aan 1 
opleidingsschool de leraar in het bezit is van het doctoraal Fries. 

Ten slotte vroegen de leden van deze fractie naar de reactie op de uitge-
sproken bereidheid van «Ubbo Emmius» om een afdel ing Fries te ontwikke-
len, zodat een regelmat ige inst roming van leraren Fries van derde en tweede 
graads niveau verzekerd zal zi jn. Als an twoord op deze vraag moge dienen 
dat, bij handhaving van de ople id ing M.O. Fries, er voorshands geen reden 
lijkt te zijn een 2e/3e graadsopleid ing voor dat vak aan «Ubbo Emmius» te 
verbinden. 

De G.P.V.-fractie zou wi l len vernemen waarui t het leerplan voor de Friese 
taal globaal zal bestaan, alsmede of bij de studie voor dat vak ook bekend-
heid met het Noord-Fries zal zijn inbegrepen. T.z.t. zal een wi jz ig ing worden 
bevorderd van het Besluit ople id ing onderwijzers die o .m. zal omvat ten de 
omschr i jv ing van de leerstof voor het vak Fries in de eerste leerkring. Deze 
omschr i jv ing zal waarschi jnl i jk als volgt lu iden: 

1. Vaardigheid in het gebruik van verschi l lende vo rmen van mondel inge 
en schrifteli jke taal, in het lezen met goede voordracht en verzorgde uit-
spraak en in het interpreteren van teksten. 

2. Kennis van en inzicht in de taaltheorie (foniek, woo rd - en zinsstructuur) 
voor zover van belang voor het begrip en de beoordel ing van taalui t ingen en 
voor het onderwi js in de lagere school. 

3. Enig inzicht in het verschijnsel van de tweetal igheid in Friesland voor 
zover van belang voor het geven van onderwi js. 

4. Inzicht in de doelstel l ingen van het onderwi js in het Fries in de lagere 
school. 

5. Bekendheid met de werkwi jzen voor onderwijs- leersituaties in het lager 
onderwi js . 

6. Geoefendheid in het voorbereiden van lessen. 
7. a Kennis van de spel l ingsregel ing; 

b Bedrevenheid in de toepassing ervan. 
8. Kennis van enkele werken uit de Friese l i teratuur. 
Daaruit kan worden afgeleid waarui t het leerplan voor het Fries globaal zal 

bestaan. Het bevoegd gezag dat bekendheid met het Noord-Fries van belang 
acht, kan dit bij de nadere bepal ing van de inhoud opnemen. 
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Geen extra beloning voor het bezit van de onderwijsbevoegdheid voor het 
Fries 

Naar aanleiding van hetgeen door de leden van de fracties van de P.v.d.A., 
het C.D.A. en de V.V.D. naar voren is gebracht inzake het verval len van de 
mogel i jkheid tot het toekennen van een beloning voor het bezit van een be-
voegdheid voor het vak Fries, zij opgemerkt dat er geen wettel i jke verpl ich-
t ing bestaat tot het toekennen van deze extra beloning. Het staat de gemeen-
te- en schoolbesturen vr i j o m op grond van het bezit van deze bevoegdheid 
tot het toekennen van een extra beloning over te gaan. Dit gebeurt niet in al-
le geval len; ook de bedragen van de beloning zijn niet geli jk (zie ook de me-
morie van toe l icht ing; artikel I onder A enB). Uit de belangstel l ing voor het 
behalen van de bevoegdheid voor het Fries, o.m. van de studenten van de 
opleid ingsscholen, mag worden afgeleid dat de f inanciële prikkel waarop de 
leden van de fractie van de V.V.D. doelen, niet nodig is o m de bereidheid 
voor het verkr i jgen van die bevoegdheid te st imuleren. Aangezien deze belo-
ning niet door het Rijk word t vergoed, is het niet mogel i jk een opgave van de 
totale kosten, waarnaar de fractie van de V.V.D. vraagt, te verstrekken. 

Ten aanzien van de getroffen overgangsregel ing word t opgemerkt dat, ge-
zien het facultatieve karakter, gekozen is voor een regel ing waarb i j de ge-
meente- en schoolbesturen de bevoegdheid voor het toekennen van een ex-
tra beloning behouden voor de onderwijzers die vóór de invoer ing van het 
Fries als verpl icht vak, in het genot waren van een dergel i jke beloning. Van 
verworven rechten kan, zeker van degenen die de bevoegdheid nog niet 
hebben, evenwel niet worden gesproken. Voor handhaving van deze be-
voegdheid in het algemeen tot 2 jaren na de invoering van het vak Fries als 
verpl icht vak, zoals door de leden van de fractie van de P.v.d.A. word t voor-
gesteld, is dan ook geen reden aanwezig te achten. 

Het Fries ais verplicht vak in het voortgezet onderwijs 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen op hoeveel scholen voor voortge-
zet onderwi js les i n d e Friese taal word t gegeven, uitgespl i tst naar type 
school en aantal lesuren. Op het volgende aantal scholen word t momenteel 
les in de Friese taal gegeven: 

type school in totaal 

8 categorale mavo-scholen 47 uren per week 
2 scholengemeenschappen mavo-beroepsonderwi js 6 uren per week 
5 scholengemeenschappen vwo/havo 37 uren per week 
1 categoraal gymnas ium 2 uren per week 
1 school voor leao 6 uren per week 
2 scholen voor Ihno 4 uren per week 
2 scholen voor Ito/ito 17 uren per week 

Er zijn geen gegevens beschikbaar waarui t precies kan worden afgeleid in 
plaats van welke lessen het Fries word t gegeven. 

Met betrekking tot de vraag van de leden van de fracties van de P.v.d.A., 
het C.D.A., DS'70 en de P.P.R. inzake het Fries als verpl icht vak in het voort-
gezet onderwi js moge het volgende worden opgemerkt. Onderschreven 
word t de mening van degenen, die stellen dat voorshands verpl ichte invoe-
ring niet aan de orde is en dat t rouwens dez.g. «vrije uren» (boven die van 
de minimum-tabel len) vo ldoende mogel i jkheid bieden. Een of meer extra 
uren hiervoor behoeven (en kunnen) niet te worden toegevoegd. Het gaat 
hier overigens ook o m het belang, dat men aan de andere mogel i jke vakken 
hecht. Uit de bovenstaande gegevens, waar in nog slechts sprake is van een 
ger ing aantal uren, moge duidel i jk zi jn, dat voorshands geen aanleiding be-
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staat om stappen te ondernemen tot verplichte invoering. Het onderhavige 
wetsontwerp dient dan ook niet gezien te worden als een aanloop tot invoe-
ring van Fries als verplicht vak op alle scholen in Friesland. De ontwikkeling 
in deze zal echter wel met belangstelling worden gevolgd. Zoals wellicht be-
kend zal zijn, is met het oog hierop de hoofdinspecteur voor speciale dien-
sten, dhr. J. Sinnema te Leeuwarden, tot waarnemer benoemd in het «lnter-
departementaal overlegorgaan voor Friese Zaken'. 

Naar aanleiding van de desbetreffende vraag van de leden van de 
P.v.d.A.-fractie wordt opgemerkt dat een eventueel verplicht stellen van het 
Fries in het voortgezet onderwijs niet per se hoeft te getuigen van een cen-
tralistische opvatting. Immers, dit hoeft niet zozeer extra bevoegdheid vanuit 
het centrum te betekenen, als wel centrale verantwoordelijkheid voor de cul-
tuur van een deel van ons land. 

De leden van de C.D.A.-fractie vroegen zich voorts af of het niveau van het 
vak Fries als eindexamenvak wel voldoende kan zijn wanneer de leerling het 
vak in de onderbouw niet wordt aangeboden. Het ligt voor de hand dat een 
school die besluit het Fries als eindexamenvak aan te bieden, dan ook in de 
onderbouw lessen voor dit vak uittrekt. Dat gebeurt ook bij andere talen. 
Veel hangt uiteraard af van de belangstelling die er voor deze vakken daad-
werkelijk bestaat. 

Ten aanzien van het niveau wordt erop gewezen dat de opgaven hiervoor 
overeenkomst vertonen met die voor Nederlands en op overeenkomstige 
wijze genormeerd en beoordeeld worden. 

De leden van de C.D.A.-fractie stelden ook de relatie tussen het vak Fries 
en de l.b.o.-leerling in een functie waarin men veel in aanraking komt met 
Fries sprekende burgers, aan de orde. Verondersteld mag worden dat de 
vraagstellers niet bedoelen dat in die situatie het Nederlands in het geheel 
geen rol kan spelen. In het algemeen moet het goed hanteren van de taal 
van groot belang worden geacht, in het bijzonder voor ieder die een functie 
vervult met een sterk communicatief accent. De bepalingen voor de onder-
wijskundige inrichting van het l.b.o. (Besluit l.b.o./l.a.v.o.) bieden het be-
voegd gezag de mogelijkheid, maximaal 8 wekelijkse lessen (totaal 320) per 
cursus van vier jaar te doen geven in andere vakken dan die welke in de les-
sentabellen zijn genoemd. Indien men les zou willen geven in het Fries, kan 
men van deze bepaling gebruik maken. Het Eindexamenbesluit l.b.o. biedt 
de mogelijkheid om behalve in de 6 officieel aangewezen examenvakken, 
desgewenst examen te doen in een zevende vak, te kiezen uit vakken waarin 
op basis van het examenprogramma is onderwezen. De officiële regelingen 
voor het l.b.o. bieden voorshands, ook voor de niet van huis uit Fries spre-
kende leerling, genoeg mogelijkheden om in de behoefte aan onderwijs in 
het Fries te voldoen. 

Het had de leden van de G.P.V.-f ractie enigszins verwonderd dat in de me-
morie van toelichting op het onderhavige wetsontwerp met geen woord 
melding wordt gemaakt van het Fries als onderdeel van het leerprogramma 
bij het voortgezet onderwijs. 

Aangezien - zoals hierboven vermeld - het niet in het voornemen ligt 
thans reeds stappen te ondernemen tot verplichte invoering van het Fries, 
was er geen aanleiding in de memorie van toelichting op het onderhavige, 
speciaal op het lager onderwijs gerichte, wetsontwerp het Fries als onder-
deel van het leerprogramma bij het voortgezet onderwijs aan de orde te stel-
len. 

In verband met de taakverdeling tussen de ondergetekenden wordt bij No-
ta van wijziging voorgesteld de ondertekening van het wetsontwerp te wijzi-
gen. 

De Minister van Onderwijs en Wetenschappen, 
A. Pais 

De Staatssecretaris van Onderwijs en Wetenschappen, 
A. J. Hermes 
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